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ســرویس گزارش و گفت 
و گو- نشســت هم اندیشــی 
فعــالان  گــذاران،  ســرمایه 
اقتصادی و نمایندگان اصناف 
کیــش با حضور دکتر ســعید 
محمد؛ مشــاور رئیس جمهور 
و دبیــر شــورایعالی مناطق 
آزاد تجــاری- صنعتی و ویژه 
اقتصــادی، مهنــدس مهــدی 
دوستی؛ اســتاندار هرمزگان؛ 
جعفــر آهنگران؛ مدیــر عامل 
ســازمان منطقــه آزاد کیش و 
جمعــی از مدیــران و فعــالان 
اقتصادی منطقه آزاد کیش در 
مرکز همایــش های بین المللی 

جزیره کیش برگزار شد.
تعــدادی  نشســت  درایــن 
ازســرمایه گــذاران ومدیران بخش 
خصوصی کیــش دغدغه های خود 
را درخصــوص مشــکلات مناطق 
آزاد مطرح کردند . دراین نشســت 
نادرکشــتکار؛ رئیــس هیئت مدیره 
مجمع توسعه کیش، رحمان سادات 
نجفی؛ مدیرعامــل جامعه بازاریان 
و بازرگانان کیش؛ محســن قریب؛ 
دبیــرکل انجمــن ســرمایه گذاران 
کیش، مســیح الله صفا؛ رئیس جامعه 
هتلداران کیــش، احمد کتابفروش؛ 
دبیرســندیکای صاحبــان صنایــع 
کیش وهمایون ابوالحســنی؛ رئیس 
جامعــه مراکزپذیرایی کیش به ایراد 
ســخن پرداختند ودکترسعید محمد 
نیزدیدگاهها وبرنامــه های خود را 
درخصــوص فعالیــت مناطق آزاد 

تشریح کرد . 
همــه ما از یک خانواده و با 

یک هدف مشترک هستیم
دکتر سعید محمد؛ مشاور رئیس 
جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد 
تجاری- صنعتی و ویژه اقتصادی  در 
ابتدای این نشست ضمن خیرمقدم به 
حضار با بیان اینکه این جلسه برقرار 
شــده تا بتوانیم به صورت رو در رو 
و از نزدیــک درد دل هــا، صحبت 
ها، پیشــنهادات و انتقادات شــما را 
بشــنویم، گفت:ما خودمان و شما را 
از یک خانواده و با یک هدف مشترک 
مــی دانیم و میان فعالان اقتصادی در 
مناطــق آزاد و مدیران مناطق آزاد و 
دبیرخانه فاصله ای نیســت و همه ما 
به ســوی  هدف مشترک که اعتلای 
ایران اســلامی و توســعه اقتصادی 
کشور است، گام برمی داریم. مشاور 
رئیس جمهور گفت: من در طول این 
سه هفته دوران مسئولیتم به هر منطقه 
آزادی که ســفر کردم جلسه مشابهی 
در جهت رفع مشــکلات اقتصادی 
برگزار شد ه و همکاران من در حال 
تلاش برای رفع مشکلات هستند و 
مواردی که در این جلسات گفته می 
شــود دستور کار همکاران ما در دبیر 

خانه و مناطق مختلف خواهد بود. 
دغدغــه اصلــی فعــالان 
اقتصــادی بحث " شــفافیت" 

است  
وی ادامه داد: زحمات بســیار 
زیادی در سی ســال گذشته توسط 
مدیران مختلف کشیده شده اما ما باید 
همیشه حرکتمان را از خوب به عالی 
توســعه دهیم و برنامــه ریزی کنیم. 
همین نشســت ها به من و همکارانم 
در جهت رفع نواقص بســیار کمک 
خواهد کرد.قطعا مشــکلات زیادی 
وجــود دارد؛ برخــی از آنها از دبیر 
خانه و شــورایعالی مناطق آزاد است 
کــه قابل حل خواهد بود و برخی به 
دست مجلس شورای اسلامی و سایر 
دستگاههاســت و انشااله موارد را از 
طریق هر رکنی که قابل پیگیری باشد 
دنبال خواهیم کرد و ســعی می کنیم 
شرایط خوبی را برای سرمایه گذاران 

فراهم آوریم.  
دبیــر شــورایعالی مناطق آزاد 
تجاری- صنعتــی و ویژه اقتصادی 
ادامه داد: متاســفانه امروز شــرایط 
عادی و ثبات اقتصادی برای سرمایه 
گذار وجود نــدارد، در این مدت با 
بیش از 70 ســرمایه گذار در مناطق 
آزاد مختلف صحبت کردم و یکی از 
دغدغه های اصلی فعالان اقتصادی 
بحث " شفافیت" بود  که بر طبق آن 
همه بتوانند قوانین ســرمایه گذاری، 
مقرارت و خدمات ارائه شده توسط 
مناطــق آزاد را مطالعــه کنند وبرای 
سرمایه گذاری تصمیم بگیرند. ما این 
موضوع را در دســتور کار قرار دادیم 
و هدفمــان این اســت که هیچگونه 
تبعیض، امضاهای طلایی و تصمیم 
گیری پشــت پرده ای وجود نداشته 
باشــد . سعید محمد با بیان اینکه می 
خواهیم همه چیــز را ضابطه مند و 
دارای شیوه نامه و شرایط رابرای شما 
آســانتر کنیم بیان داشت:  در همین 
راســتا سامانه شــفافیت با ارائه 14 
خدمت در مناطق آزاد ارائه می شود 

کــه از 7 خدمت آن در جزیره کیش 
رونمایــی و  7 خدمت دیگر ظرف 
ســه ماه آینده رونمایی خواهد شد. 
وی گفت: پایلوت ســامانه شفافیت 
در کیش اســت و همین ســامانه در 
ســایر مناطق نیز اجرا خواهد شــد. 
اتفــاق دیگر این بود که فرصت های 
ســرمایه گذاری در مناطــق آزاد به 
صورت شفاف در پرتال مناطق آزاد 
بارگذاری شــده است و حدود 100 
فرصت به ترتیــب مناطق در حوزه 
های مختلف صنعتی، گردشــگری، 
کشــاورزی و ... آورده شده است و 
سرمایه گذاران می توانند فرصتهای 

سرمایه گذاری را مطالعه کنند.
ار  "ســمباد"  ســامانه 
تباط مســتقیم بــا دبیر خانه 

شورایعالی مناطق آزاد
 دبیــر شــورایعالی مناطق آزاد 
موضوع مهم  مناطق را حضور سرمایه 
گذاران برای تولید، صادرات، ورود 
تکنولــوژی،  فناوری های نوین و... 
دانســت و گفت: همچنین ســامانه 
سمباد ) سامانه ارتباط مستقیم با دبیر( 
نیز به منظور دسترسی مستقیم با بنده 
برقرار شــده است. سرمایه گذاران و 
یا حتی بومیان مناطق اگر احســاس 
کردند موضوع و یا گزارشــی را باید 
به صورت مســتقیم به دبیر برسانند 
می توانند به ســامانه سمباد مراجعه 
و کد پیگیری دریافت نمایند؛ ایجاد 
شفافیت و برقراری عدالت از اهداف 
برقراری این بستر است.دکتر سعید 
محمد گفــت: امیدواریم مناطق آزاد 
کیش و قشم در کنار استان هرمزگان 
دست به دست هم دهند با پشتیبانی 
و حمایتهای استاندار محترم  بتوانیم 
فعالیت ها را توســعه دهیم و بســتر 
ســازی مناسبی را برای ادامه فعالیت 

ها ایجاد کنیم. 
در مناطــق آزاد  نیــاز به 

"راهبرد" داریم
دبیرشــورایعالی مناطق آزاد در 
ادامه ســخنان خــود را به دوبخش 
موارد عام بــرای مناطق آزاد به طور 
کلــی و موارد خــاص در ارتباط با 
جزیره کیش تقســیم کــرد.وی در 
تشــریح  بخش اول گفت: در مناطق 
آزاد  نیاز بــه "راهبرد" داریم. اولین 
ســوال از مدیران این اســت که اگر 
بخواهیم مناطق آزاد را ارزیابی کنیم و 
بگوییم چه اتفاقی در طول این سالها  
در مناطق افتاده است، آیا خوب بوده 
یا بــد؟ نیاز به خط کــش داریم، به 
واقع خط کش ما چیست؟ متاسفانه 
سندی راهبردی که هر منطقه بسته به 
مســئولیت هایش باید در چه حوزه 
هایی فعالیت نماید و بر آن اســاس 
از آن مطالبه شــود و برنامه هایش بر 
همان اساس تبیین شود، چنین سندی 

در دبیر خانه وجود ندارد. 
هر چنــد که برخی از مناطق بنا 
بر سلیقه خود مواردی را آماده کرده 
اند اما  بصورت تجمیعی در دبیر خانه 
وجود ندارد. مشــاور رئیس جمهور 
افــزود: اولین موضوع دســتور کار 
مناطــق این موضوع بود که هر کدام 
از مناطــق آزاد موظفند ظرف مدت 
سه ماه نســبت به تهیه راهبرد برای 
منطقــه خود اقدام کننــد. اگر چنین 
ســندی آماده شود برنامه های کوتاه 
مدت، میان مدت و بلند مدت قابلیت 
طرح ریزی، پیگیری و پاســخگویی 
خواهند داشــت . امروز اگر کســی 
مطالبه ای داشــته باشد و مطرح  کند 
که عملکرد دبیر خانه خوب است یا 
بد؟  باید پرسید نسبت به چه چیزی 
خوب یا بد بوده اســت؟ سعی ما بر 
این اســت که ســند ها آماده شود و 
ایــن موضوع می تواند به مدیران در 
جهت هدفگذاری کمک نماید. مثلا 
اگر در مناطق آزاد ارس و ماکو بحث 
کشــاورزی ، صادرات محصولات 
کشــاورزی باغی و گلخانه ای اصل 
اســت بدین معنی اســت که فعالان 
اقتصادی باید بیشتر در این حوزه ها 

فعالیت کنند و حمایت شوند. 
منطقــه ای در بحث شــیلات 
گردشــگری و یــا "اس ام دی" ها 
پیشــرو خواهد بود و باید به صورت 
مدون برنامه هایی وجود داشته باشد 
تا ســرمایه گذاران در فضایی تاریک 
حرکــت نکنند و حــوزه های ورود 

برای آنان شفاف باشد.
ایرادات را برطرف کنیم و 
یک بیلان کار قابل قبول داشته 

باشیم
دکترســعید محمد  شــاخص 
هــای اصلی دبیرخانه در مناطق آزاد 
را افزایــش صادرات، افزایش تولید؛ 
جــذب فناوری های نویــن، ایجاد 
اشــتغال، کمک به حل مسائل ارزی 
ســرزمین اصلی ، مباحث مربوط به 
گردشگری، تولیدات در بحث های 
مختلف کشاورزی، شیلات و صنایع 

عنــوان کرد و گفت: این موضوعات 
شــاخص بندی و به شــاخص های 
کمی و قابــل اندازه گیــری تبدیل 
خواهد شــد تا مبنای حرکت مناطق 
آزاد و اســاس مطالبه گری ما نسبت 

به مناطق شود.
ســعید محمد گفــت: به دنبال 
افزایش ســهم مناطق آزاد در "جی 
بی تی" کشور هستیم و ظرفیت های 
اقتصادی همسایگان بایستی توسط 
مناطق شناســایی شــود و به عنوان 

پیشرو دیپلماســی اقتصادی را رقم 
بزنند، با کشــورهای همسایه ارتباط 
برقرار کنند چیزی که متاسفانه امروزه 
مغفول مانده اســت، وی با اشاره به 
اینکه ظرفیت های بســیار زیادی در 
کشــورهای اطراف مــا وجود دارد 
گفت: در سال 1399، 1180 میلیارد 
دلار در 15 کشــور همســایه ایران 
گردش مالی وجود داشــته و ســهم 
ایران تنها 24 میلیارد دلار بوده است! 
مناطق آزاد در کشورما به عنوان نقاطی 
که عموما با کشــورهای همسایه هم 
مرز هستند باید از ظرفیت های خود 
را شماســایی و استفاده حداکثری را 
ببرند.دبیــر شــورایعالی مناطق آزاد 

گفــت: اینهــا نمونه هایــی از نقاط 
ضعف در مناطق آزاد هستند، اگر می 
بینید که امــروز به مناطق آزاد حمله 
می شود؛علت همین ها است . ما باید 
ایرادات را برطرف کنیم و یک بیلان 
کار قابل قبول داشته باشیم، آن وقت 

می توانیم از این مناطق دفاع کنیم. 
بایــد چهره مناطــق آزاد 
نسبت به بسیاری موارد تطهیر 

شود
مشاور رئیس جمهور با اشاره به 
اینکه در برخی از موارد به اشــتباه به 
مناطق آزاد حمله می شــود ادامه داد: 

یکی از مــوارد قاچاق کالا از مناطق 
آزاد است. با توجه به کنترلهای دقیقی 
کــه در مبــادی ورودی و خروجی 
وجود دارد و گمرک مســتقر است 
قاچاق از مبادی مناطق آزاد به ندرت 
امکانپذیر خواهد بود. قاچاق عموما 
از سایر مبادی صورت می گیرد ، این 
موضوع نه از ســوی بنــده  بلکه در 
جلسات ســتاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز مطرح شــده و مسئولان معتقد 
بودند کمترین مشــکل را در مناطق 

آزاد در موضوع قاچاق داریم. موارد 
مشابهی مثل محکومیت مناطق آزاد 
بــه واردات 3 میلیــارد دلاری که در 
حقیقت ســهمیه واردات ســرزمین 
اصلی در ســال به مناطق آزاد است 
و دوباره به سرزمین اصل برمیگردد 
به نوعی بد سلیقگی قانونگذار است 
در حقیقــت این موضوع تامین مالی 
بــوده که به ســیل واردات به مناطق 

آزاد تعبیر می شود.
 وی گفــت: موضوعاتی از این 
دســت نیاز به پیوســت رسانه ای و 
تبیین موضوعــات دارد، باید چهره 
مناطق آزاد نســبت به بسیاری موارد 
تطهیر شود چون  این مسائل در شان 

مناطق آزاد و فعالان اقتصادی نیست؛ 
این مــوارد را باید به کمک هم حل 

کنیم. 
ســعید محمد با اشاره به اینکه 
برخی از موارد را باید قبول کرد، ادامه 
داد: بــرای مثال ســهم مناطق آزاد از 
صادرات، تولید و یا سرمایه گذاری 
چقدر اســت؟ اعداد بســیار ناچیز 
است. باید نقاط ضعف خود را قبول 
کنیم و در جهــت بهبود آن حرکت 
نماییم لذا نــگاه منطقی می طلبد. نه 
باید بگوییم مناطق آزاد خیلی خوب 
و نه خیلی بد هســتند. خصوصیات 

مناطق آزاد بایستی به تناسب سنجیده 
شــود، ضعف هایش  با برنامه ریزی 
رفع شــود و  محاســن را تقویت و 
روز به روز ســعی کنیم که به اقتصاد 

سرزمین اصلی کمک کنیم. 
برای  بــرای  دســتگاهها 
مناطق آزاد قوانین خلق الساعه 

ابداع و اجرا می کنند
دبیــر شــورایعالی مناطق آزاد 
گفت: با در پیش گرفتن دیپلماســی 
اقتصادی می تــوان از ظرفیت های 

قرارداد 25 ساله با چین، ظرفیت های 
پیمان شــانگهای حداکثر استفاده را 
ببریم و مناطق آزاد را شــکوفا کنیم. 
وی از قانــون  چگونگی اداره مناطق 
آزاد به عنوان یکــی از دغدغه های 
اصلی یاد کرد و گفت: بیشترین وقت 
را روی مــاده 65 گذاشــتیم . در این 
ماده قوانین بسیار مترقی وجود دارد 
که میگوید غیر از مسائل امنیتی سایر 
امور باید توســط مدیران مناطق آزاد 
اداره شــود اما شاهدیم که دستگاهها 
برای بــرای مناطق آزاد قوانین خلق 
الســاعه ابداع و اجرا مــی کنند این 
موضــوع باعث ایجاد شــوک  برای 
فعال اقتصادی می شــود که در حال 

پیگیری و اصلاح آن هستیم.
دکتر سعید محمد افزود: مالیات 
بر ارزش افزوده هم جزء همین امور 
است که متاســفانه مصوب شد و به 
جد پیگیر رفع آن هســتیم.  وقتی به 
ســرمایه گذار قول 20 سال معافیت 
مالیاتی داده میشــود ایــن قول هم 
وجهــه قانونی و هم شــرعی دارد. 
قطعا پیگیر جلوگیری از تکرار چنین 

اشتباهاتی هستیم. 
در همین رابطه جلسات مکرری 
در مجلــس و بخشــهای اقتصادی 
دولت داشــته ایم ؛ لایحه ای در حال 

تنظیم است که بر اساس آن بخشی از 
مشکلات حل می شود البته مجلس 
طرحی را آماده کرده بود که آن طرح 
به صلاح نبود و مشــکلات را افزون 
می کــرد. آن طرح تبدیل به لایحه و 
تشکیل کارگروه مشترکی از مجلس 
و وزارت اقتصاد شــد کــه منجربه 
حداقل شدن مشکلات خواهد شد. 
مشاور رئیس جمهور ایجاد بسترهای 
جدیــد در مناطق آزاد مثل بانک اف 
شــور؛ تالار بیــن المللــی بورس؛ 

ساماندهی رمز ارزها به عنوان الگو و 
مدل در مناطق آزاد را از جمله موارد 
در حــال پیگیری عنوان کرد و گفت: 
امیدواریم هر چه سریعتر  این موارد 
به نتیجه برســد البته باید قبول کنیم 
که هر کدام از این موارد کار ســختی 
است چون دولت تازه مستقر شده و 
اکثــر این  موارد نیاز به تصمیم گیری 
جمعی دارد و در اختیار دبیر خانه به 
تنهایی نیست اما وظیفه داریم به امور 

جاری سرعت ببخشیم.
بســیج امکانات در جهت 

رونق گردشگری جزیره کیش
دبیر شــورایعالی مناطق آزاد در 
بخش دوم ســخنان خــود در مورد 

مشکلات جزیره کیش گفت: جزیره 
کیش را به عنــوان اولین منطقه آزاد 
سطح کشــور در حوزه گردشگری 
می شناســیم، هر چند که در بخش 
صنعــت هم توفیقات زیادی حاصل 

شده است. 
در بخــش گردشــگری ، جام 
جهانــی قطر 2022  فرصت بســیار 
ارزشمندی برای کیش است. بعد از 
دوران کرونا که متاسفانه گردشگری 
در همــه جــای دنیا در کشــور ما و 
کیش ســیر نزولی داشــته به واسطه 
ایــن رویداد می توان شــاهد رونق 

گردشــگری باشیم. این موضوع نیاز 
به برنامه ریزی دارد. پیش بینی شده 
که توافقاتی را با مســئولان کشــور 
قطر داشــته باشــیم و امکاناتی را در 
جزیره کیش فراهم نماییم و در همین 
رابطه اخیرا تفاهم نامه ای را با رئیس 

فدراسیون فوتبال امضا کرده ایم.
در همیــن چارچــوب بحث 
تمریــن تیمهــا و هتلینــگ و ارائه 
خدمــات که ظرفیــت بالایی از آن 
در کیــش وجود دارد مطرح شــده 
که باید بتوانیم از آن اســتفاده کنیم.  
ســعید محمد به مباحثی مانند احیاء 
توریســم درمانی اشاره کرد و گفت:  
در کشــورهای حاشیه خلیج فارس 
ظرفیــت بالایی بــرای این موضوع 
داریم و می توانیم برنامه ریزی ویژه 
ای برای دهکده سلامت داشته باشیم 
. توریسم علمی و پذیرش دانشجو از 
سایر نقاط دنیا در دستور کار خواهد 
بود که باید به ســرعت پیگیری و به 

نتیجه رسانده شود. 
رای  بیشتر صدور  شتاب 
در پرونده های حقوقی جزیره 

کیش 
مشاور رئیس جمهور به تعیین 
تکلیــف پروژه های نیمــه تمام  در 
کیش اشاره کرد و ادامه داد: موضوع 
دیگری که چهره کیش را نازیبا کرده 
پروژه های نیمه تمام در سطح جزیره 
اســت که باید برنامه ریزی و تکمیل 
شــود و خیلی از پروژه ها مشکلات 

حقوقی دارند و باید حل شود. 
ســعی داریم تعامل ویژه ای با 
قوه قضاییه برقرار کنیم و درخواست 
خواهیم داشــت که سرعت صدور 
رای در پرونــده های حقوقی جزیره 
کیش شــتاب بیشتری داشته باشد و 
تعیین تکلیف شــود. وی به تکمیل 
زیر ساخت های کیش مانند اینترنت، 
برق و سایر موارد از به عنوان دغدغه 
های فعالان اقتصادی و ساکنان اشاره 
کرد و اذعان داشــت:  مذاکراتی را با 
سرمایه گذاران حوزه برق داشتیم که 
لازم است مشــوق هایی  در جهت 
ســرمایه گذاریها در نظر گرفته شود  
و زیر ساخت ها تکمیل شود. توسعه 
مناطق مسکونی برای بومیان جزیره 
از دیگــر مــوارد مطروحه توســط 
دکتــر محمد بود، وی گفت:با توجه 
به افزایش شــدید قیمت مســکن 
مشــکلاتی برای بومیان ایجاد شده 
است که پیشنهادات در حوزه مسکن 

بررسی و ابلاغ می شود. 
بحث واگذاری کیش ایر را 

متوقف خواهیم کرد
وی همچنین با اشاره به کارکرد 
بالای ایرلاین ها در کل مناطق آزاد و 
جزیــره کیش گفت: چرا کیش ایر از 
دســت مناطق آزاد خارج و به سمت 
خصوصی سازی رفت؟ !این موضوع  
محل ســوال جدی بنده است . دبیر 
شورایعالی مناطق آزاد گفت: بررسی 
ها نشان داد که دارایی های کیش ایر 
را در دوره ای خــارج کرده اند و این 
شــرکت  زیان ده شده بود و به همین 
خاطربه بخش خصوصی سپرده شد 
که اشــتباه بزرگی بود.  دلیل مدیران 
چه بوده اســت؟ کیــش ایر ظرفیت 
بســیار بزرگ و تنها ایرلاینی اســت 
که تحریم نیست، اگر برای آن برنامه 
ریزی شود بســیار سود آور خواهد 
بود. بخش کارگو )باربری هوایی( را 
باید فعال کنیم تــا کیش ایر ایرلاین 
ســود آوری در خدمت مناطق آزاد 
شــود نه اینکه به همــه جا خدمات 
دهد الا در مناطق آزاد! پیگیری بحث 
کیش ایر جز اولین پیگیریهای من بود 
و انشااله بحث واگذاری کیش ایر را 
متوقف خواهیم کرد و کیش ایر را به 
ســازمان منطقه آزاد کیش برخواهیم 

گرداند.
تخصیص 2500 خودرو به 

مناطق آزاد
دکترســعید محمــد بــا بیان 
اینکــه  بوروکراســی اداری از دیگر 
موضوعات است و از دکتر آهنگران 
می خواهم کارگروهی را تشــکیل 
دهند و روند پیچیده مکاتبات اداری 
و تصمیم گیــری ها را احصاء کنند، 
گفــت: هر جا که می تــوان زمان را 
کوتاه کــرد بازنگــری در چرخش 
کارها در کیش داشــته باشــید. دبیر 
شورایعالی مناطق آزاد بحث خودرو 
را از دغدغه های مهم بسیاری از مردم 
برشــمرد و افزود:   یکی از جذابیت 
هــای مناطــق آزاد خصوصا کیش 
همین خودروها بود که برای حل آن 

اتفاق خوبی افتاد. 
تعداد 2500 دستگاه خودرو که 
سال ســاخت آن حدود 4 سال پیش 
است در انبار اموال تملیکی  خودرو 
متوقف بود، جلسه ای را در کمیسیون 
اقتصادی مجلــس برگزار کردیم که 
دفاعیات لازم انجام شد. قرار بر این 

شــد که این تعداد خودرو به مناطق 
آزاد تخصیــص پیدا کند و دبیرخانه 
بعــد از اولویت بندی اعلام نماید که 
این خودروها در کــدام مناطق و به 
چه تعداد تخصیص پیدا کند و توسط 
اموال تملیکی  به فروش برســد. این 
موضوع  به کمبود خودرو و  افزایش 
سال ســاخت خودرو و ... که امروز 
به معضلی تبدیل شده کمک شایانی 
خواهد کرد و انشــااله بــا این اقدام 
بخشی  از دغدغه ها حل خواهد شد.  
مشاور رئیس جمهور با اشاره به 
مبحث ورود کالاهای کره ای گفت: 
این هم موضوعی است که اگر مناطق 
آزاد همراهی نکننــد متهم خواهیم 
شــد که در مناطق آزاد چه می گذرد. 
طبق بررســی ها ورود کالاهای کره 
ای شــامل لوازم خانگی عدد بسیار 
ناچیزی است و از این به بعد دوستان 
بــرای واردات کالاهای کره ای اقدام 
نکنند. وقتی سیاســت کلان توسط 
رهبــری ابلاغ می شــود مناطق آزاد 
باید درهمراهی پیشــرو باشند. وی 
به مقوله ثبت سفارشــات هم اشاره 
داشــت و گفت: ثبت سفارشات به 
صــورت آماری انجام می شــود و  
طبق گفته معاون اقتصادی دبیرخانه 
شورایعالی مناطق آزاد در این نشست؛ 
ثبت سفارشات واحدهای تولیدی که 
نیاز به تخصیص ارز از ســوی بانک 
مرکزی دارنــد طبق هماهنگی هایی 
که بــا وزارت صمت صورت گرفته 
انجام می شــود و مشــکلی وجود 

نخواهد داشت.
و  فرهنگــی  مباحــث 
مســئولیت هــای اجتماعی از 

دغدغه های مهم
دکترســعید محمــد یکــی از 
دغدغه های مهم را مباحث فرهنگی 
و مســئولیت های اجتماعی دانست 
و گفت: مســئله مسئولیت اجتماعی 
از واجباتی اســت که شــرکت های 
پیشــرو و ما به عنوان بنگاه اقتصادی 
خود را متعهد بــه آن می دانیم. دبیر 
شــورایعالی مناطــق آزاد افزود: تا 
1920 بنگاههــای اقتصادی نیازمند 
ســود حداکثری بودند و هیچ چیزی 
را پیرامون خودشان نگاه نمی کردند، 
امــا به ایــن نتیجه رســیدند که اگر 
بخواهند فقط به سود خود فکر کنند 
بسیاری از جاها آسیب خواهند دید.
از 1920تا 1960 خدماتی مثل بیمه ، 
بازنشســتگی و ... شامل حال نیروی 
انســانی شد و از 1960 به بعد بحث 
مسئولیت اجتماعی مطرح گردید و 
بنگاهها دیدند ذینفعان زیادی دارند 
و اگر به خواســته هــای آنان توجه 
نکنند خودشــان هم قــادر به ادامه 
حیات نیستند و توسعه پایدار مطرح 
شد و اساس آن مسئولیت اجتماعی 
است. دکتر محمد افزود: ما همه شما 
را دعوت می کنیم تــا از تجربه دنیا 
اســتفاده نماییــد  و آن را در برنامه 
های خود قرار دهید. توانمند سازی 
و محرومیــت زدایی بومیان از جمله 
اقدامات اساســی اســت تا بتوانند 
درآمد زایی کننــد و فاصله طبقاتی 

بین بومیان و... حل شود.
 ، شــرایط بایــد عادلانه 
شــفاف، بدون هیچگونه رانت، 

لابی و سفارش باشد
 مشــاور رئیس جمهور توجه 
به مسائل زیســت محیطی را بسیار 
حائــز اهمیت توصیف کرد و گفت: 
این موضوع  باید به عنوان یک  اصل 
در نظــر گرفته شــود. تبعیض و بی 
عدالتــی هم از جمله مــوارد مطرح 
شــده توســط ســعید محمد بود و 
گفت: باید دستورالعمل و شیوه نامه 
ها شــفاف شــود تا نیروها بر اساس 
فشار، لابی و ... مشغول به کار نشوند 
این موضوعات باید کنترل شــود و 
امتیازدهی بر اســاس چارچوب ها 

باشد. 
وی با بیان اینکه سلامت اداری 
ســرلوحه کار قرار گیــرد افزود: در 
بســیاری از مراجعــات گلایه هایی 
مبنــی بر عــدم برخورد یکســان و 
تصمیماتی خارج از فضای رســمی 
ادارات وجود دارد که زیبنده فعالیت 

پاک اقتصادی نیست. 
شــرایط باید عادلانه ، شفاف، 
بــدون هیچگونــه رانــت، لابی  و 
سفارش باشــد و سرمایه گذاران در 
شــرایط برابر فعالیت کنند. سرلوحه 
کار من و همکاران من در همین راستا 
است و حامی همکاران در مناطق آزاد 
خواهیم بود، سخت است اما محکم 
خواهیم ایستاد که شرایط عادلانه ای 
بوجود آید ودست به دست هم آینده 
درخشانی را برای فرزندانمان و ایران 
اسلامی رقم بزنیم.  در ادامه نشست 
فعالان اقتصادی جزیره کیش به بیان 
مشکلات، نقطه نظرات، دیدگاه ها و 

پیشنهادات خود پرداختند. 

دکتر سعید محمد؛ مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاری- صنعتی و ویژه اقتصادی در سومین هفته 
از دوران مسئولیت خود  به جزیره کیش به عنوان سومین مقصد مناطق آزاد سفر کرد. دکترسعید محمد در این سفر نشستی چند ساعته

 با سرمایه گذاران، فعالان اقتصادی و نمایندگان اصناف کیش داشت و به گفت و گو با آنان پرداخت. دکتر  محمد در این نشست
 ضمن تبیین دیدگاهها و نظرات خود درباره مناطق آزاد به برنامه های مورد نظر خود اشاره کرد و گفت: مواردی که در این جلسات

 گفته می شود دستور کار همکاران ما در دبیر خانه و مناطق آزاد خواهد بود.

 سعید محمد با بیان اینکه 
می خواهیم همــه چیز را 
ضابطه مند و دارای شیوه 
نامه و شرایط رابرای شما 
آسانتر کنیم بیان داشت:  
در همین راســتا سامانه 
شفافیت با ارائه 14 خدمت 
در مناطــق آزاد ارائه می 
شــود که از 7 خدمت آن در 
جزیره کیش رونمایی و  7 
خدمت دیگر ظرف سه ماه 
آینده رونمایی خواهد شد. 
پایلوت سامانه  وی گفت: 
شــفافیت در کیش اســت 
و همین ســامانه در سایر 
مناطق نیز اجــرا خواهد 
شــد. اتفاق دیگر این بود 
که فرصت های ســرمایه 
گــذاری در مناطق آزاد به 
صورت شــفاف در پرتال 
مناطــق آزاد بارگــذاری 
شده اســت و حدود 100 
فرصــت به ترتیب مناطق 
در حــوزه هــای مختلف 
گردشــگری،  صنعتــی، 
کشاورزی و ... آورده شده 
است و سرمایه گذاران می 
توانند فرصتهای سرمایه 
گــذاری را مطالعــه کنند.
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در نشست هم اندیشی دکتر سعید محمد با سرمایه گذاران، فعالان اقتصادی
 و نمایندگان اصناف کیش چه گذشت؟

باید همه با هم از جایگاه و 
حقوق کیش و مناطق آزاد 

دفاع کنیم


